
ACTA NÚM. 128 
 
Assistents: 
Francisco José Morente Valero, president 
Eduard Ariza Solé 
Joaquín Beltrán Antolín 
Ismael Blanco Fillola 
Cristina Buenafuentes de la Mata 
Joan Carbonell Manils 
Jordi Fernandez Castro 
Antoni García Borràs 
Carles Gispert Pellicer 
Antoni Iglesias Fonseca 
Jordi Obiols Llandrich 
Albert Pastor Martínez 
José Francisco Pérez Hernández 
Ricard Ripoll Villanueva 
Josep Ros Badosa 
Héctor Sala Lorda 
Armand Sánchez Bonastre 
Joan Serra Sagristà 
Magda Solà Tey 
Ramón Vilanova Arbós 
Pere Ysàs Solanes 
Esther Zapater Duque 
 

A Bellaterra, a les 09.35 h del dia 17 de juliol 
de 2019, es reuneixen en sessió ordinària, a la 
sala de juntes del Rectorat i sota la 
presidència del vicerector de Personal 
Acadèmic, el doctor Francisco José Morente 
Valero, els membres de la Comissió de 
Personal Acadèmic assenyalats al marge. 

S’han excusat d’assistir a la reunió la doctora Maite Carrassón López de Letona, el doctor 
Xavier Gabarrell Durany, el senyor Ernesto Castaños Moreno i la senyora Olga Lanau Rami. 
 
No hi assisteixen, ni el doctor Lluís Escriche Martínez ni el doctor Vicent Fonollosa Pla. 
 
Hi actua, com a secretària, la senyora Montse Tarjuelo Jacas, lletrada del Gabinet Jurídic de la 
UAB. 
 
Ordre del dia  
 
1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió. 
2. Informe del vicerector. 
3. Convocatòria de professorat emèrit i honorari per al curs 2019-2020. 
4. Convocatòria de places de professor lector. 
5. Convocatòria de places de professor associat. 
6.  Convocatòria concursos places d’investigadors permanents. 
7. Convocatòria 2019 d’avaluació de l’activitat docent del professorat funcionari i contractat de 
la UAB per mèrits de docència fins el 31-12-2018: Renovació de l’acreditació de la Guia 
d’avaluació de l’activitat docent del professorat de la Universitat Autònoma de Barcelona. 



8.  Assumptes de tràmit. 
9.  Torn obert de paraules. 

  
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 
 
La Comissió de personal acadèmic, per assentiment acorda aprovar l’acta de la sessió del dia 
26 de juny del 2019. 
 
2. Informe del vicerector de Personal Acadèmic 

El vicerector de Personal Acadèmic inicia el seu informe explicant que aquest serà breu perquè 
aquesta Comissió es va reunir fa poc temps. Informa que el passat dia 9 de juliol es va celebrar 
a la UAB una reunió convocada per la Direcció General d’Universitats amb presència de totes 
les universitats catalanes on es va presentar, entre d’altres aspectes, un estudi preliminar amb 
l’objectiu de localitzar àmbits o àrees de coneixement amb una dificultat especial per 
acreditar-se, i es van detectar àmbits ja coneguts com infermeria, fisioteràpia, dret, economia, 
i d’altres com cirurgia. La idea és detectar on es produeixen aquestes dificultats i actuar en 
conseqüència. També es va presentar un estudi sobre les plantilles que reflexava un 
envelliment de les mateixes i que cada vegada s’arriba mes tard a l’estabilització:  l’edat 
mitjana d’adquisició d’una posició permanent és als 44 anys, i fa 19 anys estava als 34 o 35 
anys. El vicerector explica que ell personalment va demanar a la Direcció General que s’acabés 
ja d’una vegada amb la capacitat de contractació però no va obtenir resposta, i fa uns dies es 
van rebre indicacions sobre contractació i es continua amb les mateixes restriccions. Finalment 
explica que també es va parlar del model de carrera acadèmica, i en aquest sentit  s’està 
treballant a Madrid amb l’Estatut del PDI i es va parlar de la conveniència de fer una proposta 
des de les universitats catalanes. 

A continuació explica la situació de la contractació del personal temporal que és complicada ja 
que el marge és limitat i és necessari el compliment estricte dels requisits legals ja que s’han 
rebut sentències que obliguen al mateix.  Pel que fa als professors associats, el seus contractes 
han de ser només amb finalitat docent i és obligació de la UAB que es garanteixi aquest fet, no 
poden fer tasques de gestió ni tasques de recerca dins del marc d’aquest contracte ja que això 
cada vegada s’utilitza més com a prova en demandes judicials per demostrar que  no són 
associats. Explica que la Inspecció de Treball ha fet un nou requeriment sobre els professors 
associats i també el Síndic de Greuges de Catalunya. En aquest sentit comenta que fa uns dies 
va enviar un mail a tots els directors i degans, recordant aquests aspectes.  

En relació amb l’encàrrec docent també recorda que els postdocs, visitants i associats, no 
poden tenir encàrrecs docents superiors al que marca el seu contracte; no estem parlant 
d’algunes hores amunt o avall, sinó de casos on se sobrepassa clarament el potencial docent 
del contracte. Això inclou també als PIFS, i en aquest sentit explica que ha estat objecte de 
peticions d’alguns departaments, i també d’algun sindicat, si els PIFS prorrogats de 4art any 
que ja han fet 180 hores podrien superar-les voluntàriament, i la resposta és que no es pot fer i 



en aquest sentit el decret és molt clar. Finalment explica que la setmana que ve hi haurà una 
mesa negociadora amb el nou comitè d’empresa on es parlarà dels postdocs i dels associats.  

El vicerector de Programació i Qualitat comenta que a la reunió del dia 9 de juliol, explicada pel 
vicerector de Personal Acadèmic, també es va parlar de programació i pel que fa a les 
dificultats en l’acreditació, en el Consell de Govern d’AQU que es va celebrar ahir aquest tema 
va tornar a sortir, i es va posar de manifest que hi ha hagut canvis de criteri que han fet que les 
xifres de les acreditacions hagin empitjorat. 

A continuació s’inicia un torn d’intervencions en el que es diu  que els càrrecs recauen sobre el 
professorat permanent i cada cop és mes difícil que la gent ho accepti perquè ja en tenen un o 
dos, i per fer això deixen de donar classe, que l’han de fer els associats però sense incomplir el 
contracte i és molt difícil tot plegat i la Direcció General ha de ser sensible a això. Es comenta 
que sembla lògic que els associats no hagin de fer gestió però no tant que no puguin formar 
part d’equips de projectes. Es manifesta la dificultat de casar els horari dels associats en el pla 
docent i potser s’hauria de conscienciar als directors de departaments que els associats tenen 
una ocupació fora i no poden venir a segons quines hores, cosa que sí que haurien de poder fer 
els permanents. També es planteja la nul·la incidència de la no signatura per part del degà dels 
plans docents, quan es detecten incompliments, ja que es tanquen quan el curs ja està quasi 
acabat i no hi ha cap manera d’incidir. Es diu que els departaments haurien de tenir certa 
flexibilitat en la utilització de les diferents tipologies de professor associat, ja que és injust que 
tots cobrin el mateix perquè el valor afegit que aporten les persones no és igual. Es planteja 
que des del Comitè d’Empresa no han fet cap queixa sobre el professorat temporal a la UAB, 
potser alguna secció sindical ho ha fet davant la Inspecció. Respecte al cobrament diferenciat 
als associats es diu que s’ha de complir el principi d’igualtat i que si algun cobra diferent que es 
jusitifiqui. Es comenta que quan es treu un concurs de professor associat no s’hauria de pensar 
en cap persona en concreta. Respecte a les diferents modalitats de professor associat es diu 
que a mateix nombre d’hores s’hauria de cobrar el mateix i si l’equip de govern estableix que 
ha de ser una modalitat en concret que sigui aquesta. 

El vicerector respon que la plantilles en alguns àmbits estan tensionades però si no acomplim 
de forma estricta els requisits dels contractes els tribunals declaren el contracte del professor 
no permanent en frau de llei i es declara indefinit no fixe, i al final això afecta al conjunt de la 
institució. El problema està amb la part de la plantilla A que no se sent concernida per la 
gestió, que mai s’ha sentit implicada, malgrat que la normativa diu que s’han de dedicar a la 
docència, investigació i a la gestió.  Respecte a  la investigació, diu el vicerector que que ell 
sàpiga mai ens han demandat per la investigació, però a la UB si, per mes que ho deia la 
convocatòria o el propi contracte però els van demandar i els jutges van reconèixer contracte 
en frau de llei.  El tema dels PIFS ha generat problemes: al prorrogar el 4art any no s’ha tret 
convocatòria nova perquè s’ha pagat una part del que costa el 4art any amb el que els 
departaments tenien destinats al nous PIFS i l’altra part l’ha pagat el vicerectorat de capítol 1 i 
això és un problema pels departaments perquè són moltes hores de classe que hauran 
d’assumir els departaments.   

Sobre la signatura dels plants docents diu el vicerector que és cert que la capacitat d’actuar 
sobre la manca de signatura és limitada, i explica que quan a ell li arriben plans docents sense 



signar parla amb el director de departament per tal que això no es repeteixi, i en general 
funciona. Sobre els horaris hi ha molts departaments que ja s’esforcen perquè els associats 
tinguin docència en horaris on poden venir, però ell vol insistir en què el director, o el Consell 
de Departament, qui tingui atribuïda la competència, l’ha d’exercir, però fer-ho bé, ben 
explicat i motivat ja que a vegades són professors associats o permanents que es queixen de 
que el departament no els ha concedit el seu encàrrec i pot acabar a la Comissió d’Empara, i 
això vol dir que no s’ha pogut resoldre al departament  i tot s’ha de poder explicar.  

Sobre les queixes del Síndic de Greuges de Catalunya en relació amb les diferents figures de 
professor associat el seu argument és que s’ha d’acomplir el principi d’igualtat, i perquè hi hagi 
contractes diferents ha d’haver una raó i ha de ser explícita i aprovada pels òrgans que tenen 
la competència per fer-ho i això a la UAB no s’ha fet mai.  
 
3. Convocatòria de professorat emèrit i honorari per al curs 2019-2020. 
 
El vicerector de Personal Acadèmic presenta aquest punt de l’ordre del dia i explica que la 
documentació de cada candidat ha estat a disposició dels membres de la Comissió a l’espai 
Nebula i propossa com procediment per a valorar les candidatures el que ja es va fer servir 
l’any passat, consistent en què totes les candidatures per la via ordinària a emèrits i honoraris, 
i les renovacions, que ja compleixen els requisits i que han presentat una memòria o pla de 
treball i han estat aprovats pels seus respectius departaments, si ningú no té cap objecció, 
s’aprovarien per assentiment. En el cas dels emèrits per la via extraordinària, en la que es 
requereix una majoria qualificada de 3/5 parts, s’haurà de votar en votació secreta i caldrà 
obtenir 16 vots favorables per considerar que concorren en les seves candidatures mèrits o 
circumstàncies extraordinàries que vagin més enllà dels mèrits ordinaris d’un professor 
d’universitat.  
Tot seguit s’inicia la votació secreta per la via extraordinària i el doctor Miguel Luis Martín 
Mateo obté 11 vots favorables, 6 en contra i 6 abstencions, i el doctor Marcial Marciano 
Martínez obté 14 vots favorables, 4 en contra i 4 abstencions. Atès que aquests dos candidats 
no han obtingut els 16 vots requerits per a superar la majoria qualificada de 3/5 parts dels 
membres de la Comissió de Personal Acadèmic, no es proposa el seu nomenament com a 
professors emèrits. 

La Comissió de Personal Acadèmic, per assentiment, acorda  

Primer.- Proposar, per assentiment, el nomenament com a professors emèrits dels doctors i 
doctores següents: Maria Rosa Caballín Fernández, Jaume Cruz Feliu, Joan Ramon Daban 
Balañà, Jaume Fernández Llamazares Rodríguez, Ricardo García Cárcel, Maria Carmen Gómez 
Muntané, Maria Lluïsa Hernanz Carbó, Vicente Llull Santiago, Ricard Marcos Dauder, Joan 
Mascaró Altimiras, Jaume Medina Casanovas, Antoni Méndez Vilaseca, Antoni Moliner 
Prada, Joan Montllor Serrats, Xavier Parés Casasampera, Gemma Rigau Oliver, Isabel Roda 
de Llanza, i Teresa Velázquez García-Talavera.  

Segon.- Proposar, per assentiment, el nomenament com a professors honoraris dels doctors i 
doctores següents: José Luís Briansó Penalva, Julià Cufí Sobregrau, Pere Gabriel Sirvent, 
Manuel López López, Albert Recio Andreu, Borja de Riquer Permanyer, Xavier Rius Cornadó, 



Carlota Solé Puig, Jaume Terrades Serra, Antoni Francesc Tulla Pujol i Juan José Villanueva 
Pipaon.  

Tercer.- Proposar, per assentiment la renovació del nomenament com a professor emèrit 
dels doctors i doctores següents: Vicens Artigas Raventós, Francesc Xavier Avilés Puigvert, 
Jordi Bartrolí Molins, Lluís Cabero Roura, Maria Jesús Espuny Tomàs, Anna Estany Profitós, 
Evarist Feliu Frasnedo, Enrique Fernández Sánchez, Joan Ramón Laporte Rosselló, Fernando 
López Aguilar, Josep Lluis Martín Ramos, Diego Pavón Coloma, Carme Riera Guilera, Victòria 
Solanilla Demestre i Pere Suau León.  

Quart.- Proposar, per assentiment la renovació del nomenament com a professor honorari 
dels doctors i doctores següents. Joan Barceló Coll, Joan Bertrán Rusca, Montserrat Brugués 
Domènech, Maria Jesús Comellas Carbó, Jordi Cors Meya, Santiago Estaun Ferrer, Antoni 
Fondevila Vivanco, Enric Genescà Garrigosa, Eulàlia Gili Folch, Jaume Guàrdia Massó, 
Conrado Izquierdo Rodríguez, Carlos Lozares Colina, Joan Martínez Alier, José Martínez 
Gázquez, Antonio Martínez Noguera, Faustino Miguélez Lobo, Miquel Moragas Spa, Julio 
Murillo Puyal, Alberto Prieto Arciniega, Robert Roche Olivar, Neus Santmartí Folch, Núria 
Silvestre Benach, Verena Stolcke, Joaquim Vergés Jaime i Maria Josefa Yzuel Giménez.  

Cinquè.- No proposar el nomenament de professors emèrits per la via excepcional, en no 
haver obtingut la majoria qualificada de 3/5 parts dels membres d’aquesta Comissió, en no 
apreciar que concorren mèrits o circumstàncies extraordinàries que vagin més enllà dels 
mèrits ordinaris d’un professor d’universitat als doctors següents: Miguel Luis Martín Mateo 
i Marcial Murciano Martínez. 

Sisè.- Encarregar al vicerector de Personal Acadèmic l’execució i el seguiment d’aquests 
acords. 

4. Convocatòria de places de professor lector. 
 

El vicerector presenta aquest punt i explica que només es presenta a aprovació una plaça del 
programa Serra Húnter, destinada al Departament d’Art i Musicologia. Comenta que aquesta 
plaça ja va sortir a la crida del mes de febrer i com que totes les  persones que s’han interessat 
ja estan acreditades es preveu que s’escurci el procés.  

La Comissió de Personal Acadèmic, per assentiment acorda, 

Primer.- Aprovar la convocatòria dels processos selectius per a la contractació de personal 
docent i investigador en la categoria de professor lector o lectora de caràcter temporal en el 
marc del Pla Serra Húnter, de conformitat amb l’annex adjunt.  

Segon.- Encarregar al Vicerector de Personal Acadèmic l'execució i el seguiment d’aquests 
acords. 

5. Convocatòria de places de professor associat. 
 



El president de la Comissió explica que aquest punt decau de l’ordre del dia ja que s’incorpora 
automàticament per si hi ha necessitat de convocar alguna plaça, però com en d’altres 
ocasions, no hi ha hagut aquesta necessitat.   

6. Convocatòria concursos places d’investigadors permanents. 
 

El vicerector presenta aquest punt de l’ordre del dia i explica que les dues places que es 
presenten dins d’aquesta convocatòria estaven previstes a l’oferta d’ocupacióp pública del 
2019 i corresponen a una plaça d’investigador ordinari, amb destinació al departament de 
Filologia Anglesa i Germanística i una altra plaça de director d’investigació destinada al 
Departament de Prehistòria.  

La Comissió de Personal Acadèmic, per assentiment acorda, 

Primer.- Aprovar la convocatòria de concursos a places d’investigadors permanents, de 
conformitat amb l’annex adjunt.  
 
Segon.- Encarregar al vicerector de Personal Acadèmic l'execució i el seguiment d’aquest 
acord. 
 
7. Convocatòria 2019 d’avaluació de l’activitat docent del professorat funcionari i contractat de 
la UAB per mèrits de docència fins el 31-12-2018: Renovació de l’acreditació de la Guia 
d’avaluació de l’activitat docent del professorat de la Universitat Autònoma de Barcelona. 
 

El vicerector de Programació Acadèmica i Qualitat dona informació general de la convocatòria i 
explica que per ara s’ha rebut una reclamació a la resolució final de la convocatòria i que fins a 
la sessió d’aquesta Comissió que es celebrarà al setembre es poden presentar més.  

Pel que fa a la renovació de l’acreditació de la guia explica que s’ha de sol·licitar a AQU i 
presentar la documentació amb un autoinforme i també es presenta la composició de la 
comissió interna que treballarà amb la guia. 

A continuació s’obre un torn d’intervencions en el que es planteja si algun dels membres de la 
comissió esmentada pel vicerector podria coincidir amb algun agent social, ja que a la darrera 
comissió interna ja hi havia algun. El vicerector diu que pren nota, que li sembla molt bé el 
comentari i que intentarà que s’hi avingui a una de les categories. 

La Comissió de Personal Acadèmic, per assentiment acorda, 

Encarregar al Vicerector de Programació Acadèmica i de Qualitat la 
supervisió/desenvolupament del procés de renovació de l’acreditació del la Guia d’avaluació 
de l’activitat docent del professorat de la Universitat Autònoma de Barcelona així com de la 
formació del comitè intern d’avaluació que haurà d’elaborar el autoinforme d’avaluació, 
segons l’estructura acordada. 

8. Assumptes de tràmit:  Col·laboradors de docència. 



El vicerector de Personal Acadèmic presenta aquest punt pel qual la Comissió dona el vistiplau 
dels col·laboradors de docència que han entrat al sistema durant el mes de juny de 2019, de 
conformitat amb les previsions del Reglament de personal acadèmic.  

La Comissió de Personal Acadèmic per assentiment acorda, 

Primer. Donar-se per assabentada del reconeixement com a col·laboradors docents durant el 
mes de juny de 2019 en les diverses modalitats previstes al Reglament de personal 
acadèmic. 

Segon. Encarregar al vicerector Personal Acadèmic l’execució i el seguiment d’aquests 
acords. 

 

9. Torn obert de paraules 

El doctor Antoni Iglesias, representant de la Junta de Personal Docent i Investigador, diu que el 
dia 20 de juny es van celebrar les eleccions sindicals del PDI i han hagut  importants canvis 
respecte a les darreres eleccions motiu pel qual la correlació de forces variarà, i segurament hi 
hauran persones diferents en les respectives comissions i per això segurament serà la seva 
darrera assistència a aquesta comissió i per això vol acomiadar-se, agrair la feina feta i espera 
que les seves contribucions hagin estat favorables i que la seva vehemència no hagi molestat. 

El doctor Albert Pastor també s’acomiada de la Comissió, com a representant del Comitè 
d’Empresa pels mateixos motius anteriorment esmentats i agraeix la feina conjunta. 

La doctora Esther Zapater, degana de la Facultat de Dret, també s’acomiada i agraeix la 
paciència i felicita a la Comissió per la feina desenvolupada.  

El vicerector de Personal Acadèmic vol agrair als tres la molta feina que han fet; afirma que  és 
veritat que els representants sindicals posen molta passió en la seva feina, però que això és 
molt d’agrair i són moments que després es recorden amb nostàlgia. Vol agrair molt als tres 
totes les seves aportacions  i desitjar-los una tornada agradable a la “vida civil”. 

El doctor Armand Sánchez s’afegeix als agraïments i vol donar una informació complementària 
referida a la convocatòria Beatriz Galindo. Explica que ara mateix estem a la fase 2a, on un 
comitè decideix entre els candidats, però en aquest comitè no poden participar les 
universitats, aspecte sobre el que s’han queixat les universitats i hi ha el compromís que s’ho 
replantejaran a la propera convocatòria. 

Finalment el vicerector de Personal Acadèmic desitja a tothom molt bones i merescudes 
vacances i espera retrovar tothom al setembre amb ànims renovats i millors perspectives de 
futur.  

 
Fi: 11.05 h. 


